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EVENT DESCRIPTION SHEET 

(To be filled in and uploaded as deliverable in the Portal Grant Management System, at the due date foreseen in the system. 

 Please provide one sheet per event (one event = one workpackage = one lump sum).) 

PROJECT 

Participant: Aktion Sühnezeichen Friedensdienste (ASF) 

PIC number:  949041017 

Project name and acronym:  YouREM EU History 

 

EVENT DESCRIPTION 

Event number: 11 

Event name: 

DIGITALER SALON II  

„TRANSEUROPÄISCHE PERSPEKTIVEN AUF ANTISEMITISMUS, 
ANTIZIGANISMUS UND LGBTIQ-PHOBIE IN GESCHICHTE UND 
GEGENWART” 

Type: seminar 

In situ/online: online 

Location: Online / Berlin 

Date(s): 16.09.2025 

Website(s) (if any): https://asf-ev.de/die-uebersehenen-kriege-nach-dem-8-mai-1945/ 

Participants 

Female: 94 

Male: 47 

Non-binary: 7 

From country 1 [Belgium]: 2 

From country 2 [France]: 1 

From country 3 [Netherlands]: 4 

From country 4 [Austria]: 2 

From country 5 [Poland]:  1 

From country 6 [Spain]: 1 

From country 7 [Germany]: 137 

Total number of participants: 148 From total number of countries: 7 
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Description 

Provide a short description of the event and its activities. 

Digitaler Salon “Nach dem 8. Mai 1945 – Die übersehenen Kriege“ 

Die Veranstaltung widmete sich der kritischen Auseinandersetzung mit der westeuropäischen 
Wahrnehmung des 8. Mai als Endpunkt des Zweiten Weltkriegs. Es wurde beschrieben, wie die 
Kämpfe in anderen Weltregionen anhielten und in neue Konflikte übergingen, die bis heute 
nachwirken. Ziel der Veranstaltung war die Dekonstruktion westlich-zentrischer Erinnerungsnarrative, 
das Aufzeigen globaler Verflechtungen zwischen Zweitem Weltkrieg, Dekolonialisierung und Kaltem 
Krieg und die Förderung eines inklusiveren Geschichtsverständnisses in postmigrantischen 
Gesellschaften. 

Die Veranstaltung gliederte sich in einen Einstieg mit drei wissenschaftlichen Impulsvorträgen, eine 
anschließenden Paneldiskussion und schließlich die Öffnung der Diskussion für Fragen aus dem 
Publikum. 

Inhaltliche Schwerpunkte 

Osteuropa (Prof. Dr. Claudia Weber, Europa-Universität Viadrina) 

Dr. Weber stellte drei geschichtswissenschaftliche Ansätze für eine neue Weltkriegsforschung aus 
osteuropäischer Perspektive vor:  

- Eine thematische anstelle einer chronologischen Betrachtung zur Analyse der 
Wechselbeziehungen zwischen Vorkriegs-, Kriegs- und Nachkriegszeiten – etwa die der 
osteuropäischen Exilregierungen in London und deren Nachkriegsplanungen 

- „Diktaturanfälligkeit der Demokratie“: Analyse der Gleichzeitigkeit demokratischer 
Institutionen und totalitärer Praktiken in der Nachkriegszeit. Beispiel: Die Stalinisierung 
Osteuropas nach 1945, bei der demokratische Institutionen tatsächlich als Werkzeug zur 
totalitären Machtübernahme dienten – eine Gleichzeitigkeit von Demokratie und Terror 

- Mehr Aufmerksamkeit für die fortdauernde Gewalt in Osteuropa nach 1945 (unter anderem 
Progrome gegen Jüdinnen und Juden, Verfolgung von Sinti und Roma und deren fehlende 
Anerkennung als Opfergruppe des NS) und den Widerstand gegen die sowjetische 
Besatzung  

Frankreich und Nordafrika (Dr. David Stenner, Christopher Newport University)  

Dr. Stenner sprach über die Kolonialherrschaft Frankreichs über Algerien, Marokko und Tunesien und 
die Auswirkungen des Zweiten Weltkriegs auf diese Regionen:  

Nach Übernahme des Vichy-Regimes, unter dem besonders Jüdinnen und Juden verfolgt wurden, 
wurden auch in Nordafrika repressive Maßnahmen eingeführt, die sich auch dort vor allem gegen 
Jüdinnen und Juden und politische Gegner richteten. Nach der Befreiung durch die Alliierten begann 
eine Phase der Politisierung und Hoffnung. Im Manifest „J’accuse l’Europe“ macht Ferhat Abbas 
Europa für Kolonialismus, Rassismus und Krieg verantwortlich. 

Das Massaker von Sétif am 8. Mai 1945, bei dem als Antwort auf Unabhängigkeitsdemonstrationen 
6000-40.000 Muslime erschossen wurden, zeigt eine brutale Realität hinter dem europäischen 
Befreiungsnarrativ. 

Südostasien (Dr. Takuma Melber, Universität Heidelberg) 

Dr. Takuma Melber sprach über die Fortsetzung des Krieges in Südostasien, Dekolonisationskonflikte 
und erinnerungskulturelle Besonderheiten in Japan. 

Japanische Opfernarrative dominieren über eine Aufarbeitung der Täterrolle, was teilweise zu 
problematischen Darstellungen in Gedenkstätten führt. Auch für Opfergruppen wie Zwangsarbeiter 
und „Comfort Women“ fehlt die Anerkennung. 

Territoriale Konflikte mit Russland, China und Südkorea, die ihren Ursprung im Zweiten Weltkrieg 
haben, dauern bis heute an. 

Diskussionsergebnisse und Querschnittsthemen 

Gemeinsame Muster nach 1945: koloniale Kontinuität, Befreiungsrhetorik, Gewalteskalation, 
Archivlücken und erinnerungspolitische Defizite 

Ausblick 

- Integration der Erkenntnisse in die Bildungsarbeit von ASF 
- Stärkung transnationaler Erinnerungsnetzwerke 
- Förderung eines inklusiven, selbstkritischen Geschichtsverständnisses 
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Digital Salon “After May 8, 1945 – The Overlooked Wars” 

The event focused on critically examining Western European perceptions of May 8 as the endpoint of 
World War II. It highlighted how fighting continued in other parts of the world and transformed into new 
conflicts that still resonate today. The aim was to deconstruct Western-centric memory narratives, 
shed light on global interconnections between World War II, decolonization, and the Cold War, and 
promote a more inclusive understanding of history in post-migrant societies. 

The event consisted of an opening session with three academic keynote lectures, followed by a panel 
discussion, and concluded with an open Q&A session with the audience. 

Focus Areas 

Eastern Europe (Prof. Dr. Claudia Weber, Europa-Universität Viadrina) 

Dr. Weber presented three historical approaches for a renewed study of World War II from an Eastern 
European perspective: 

- A thematic rather than chronological approach to analyze the interrelations between pre-war, 
wartime, and post-war periods—e.g., Eastern European governments-in-exile in London and 
their postwar planning. 

- The concept of the “susceptibility of democracy to dictatorship”: analysis of the simultaneous 
existence of democratic institutions and totalitarian practices in the postwar era. For example, 
the Stalinization of Eastern Europe after 1945, in which democratic institutions were used as 
tools for totalitarian takeover—a simultaneity of democracy and terror. 

- Greater attention to the continuation of violence in Eastern Europe after 1945 (including 
progroms against Jews, persecution of Sinti and Roma and their lack of recognition as Nazi 
victim group) and the resistance against Soviet occupation. 

France and North Africa (Dr. David Stenner, Christopher Newport University) 

Dr. Stenner spoke about France's colonial rule over Algeria, Morocco, and Tunisia, and the impact of 
World War II on these regions: 
Under the Vichy regime, repressive measures were also implemented in North Africa, especially 
targeting Jews and political opponents. After liberation by the Allies, a period of politicization and hope 
began. In his manifesto “J’accuse l’Europe”, Ferhat Abbas held Europe responsible for colonialism, 
racism, and war. 
The Sétif Massacre on May 8, 1945, in which 6,000 to 40,000 Muslims were killed in response to 
independence demonstrations, exposes the brutal reality behind Europe’s liberation narrative. 

Southeast Asia (Dr. Takuma Melber, Heidelberg University) 

Dr. Melber addressed the continuation of war in Southeast Asia, decolonization conflicts, and specific 
memory cultures in Japan. 
Victim narratives dominate Japan’s remembrance, overshadowing reflection on its role as a 
perpetrator, which leads to problematic representations in memorials. Victims such as forced laborers 
and “comfort women” still lack proper recognition. 
Territorial disputes with Russia, China, and South Korea, rooted in World War II, remain unresolved to 
this day. 

Discussion Outcomes and Cross-cutting Themes 

Shared patterns after 1945: Colonial continuity, liberation rhetoric vs. violent realities, escalation of 
violence, archival gaps and deficits in remembrance policies 

Outlook 

- Integration of insights into ASF's educational work 
- Strengthening of transnational memory networks 
- Promotion of an inclusive and self-critical historical understanding 

 

Links 

Instagram 

Post zur Ankündigung / Announcement post: https://www.instagram.com/p/DOP_yYSjHTh/ 

Reminder: https://www.instagram.com/stories/highlights/18092244625528633/ 

Facebook 

https://www.instagram.com/p/DOP_yYSjHTh/
https://www.instagram.com/stories/highlights/18092244625528633/
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Post zur Ankündigung / Announcement post: 
https://www.facebook.com/photo?fbid=1221426313362056&set=a.639245641580129 

 

Website 

https://asf-ev.de/termine/digitaler-salon-nach-dem-8-mai-1945-die-uebersehenen-kriege/ 

 

 

 

HISTORY OF CHANGES 

VERSION PUBLICATION DATE CHANGE 

1.0 01.04.2022 Initial version (new MFF). 
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